

(تعميم إلحاحي بالتأكيد على مستوردي اللحوم المبردة بالالتزام بمتطلبات اللوائح الفنية والمواصفات القياسية المعتمدة لنقل وتداول منتجات اللحوم المبردة)

أصدرت الهيئة العامة للغذاء والدواء - قطاع الغذاء التعميم رقم (٧٤٠/ع) وتاريخ ١٣/٧/١٤٢٢هـ، المتضمن أنه بناء على نتائج الاجتماعات التي تمت بين المسؤولين في الهيئة والمسؤولين في الشحن الجوي في الخطوط الجوية العربية السعودية، والمتضمنة وجود بعض العوائق الفنية في توفير حاويات مبردة ذاتياً بكومبريسور لنقل اللحوم المبردة جواً. وتعهد الخطوط الجوية العربية السعودية بتأمين الأدوات والمعدات الخاصة بضبط درجات الحرارة المطلوبة في حاويات نقل اللحوم المبردة وذلك باستخدام العزل الحراري للحاويات، على أن تقوم الخطوط الجوية العربية السعودية بإعداد الدراسات العلمية والفنية اللازمة مستقبلاً لتوفير حاويات تبرد ذاتياً بكومبريسور لنقل اللحوم المبردة من البلد المصدر إلى المملكة وتزويد الهيئة بالنتائج التي يتم التوصل إليها، ونظراً لاقتران الهيئة بالمبررات المقدمة من الخطوط السعودية وتحقيقاً للمصلحة العامة وحرصاً على سلامة الأغذية والتي تنعكس بالتالي على صحة وسلامة المستهلك، وحفاظاً على رؤوس الأموال الوطنية ولتلافي تعرض تلك الأصناف من المستوردات للرفض وعدم السماح لها بالدخول لأسواق المملكة من قبل الهيئة، فإن الهيئة العامة للغذاء والدواء تود إبلاغ جميع ذوي العلاقة من مستوردي اللحوم المبردة بالآتي:

١. الاستمرار مؤقتاً في نقل اللحوم المبردة بحاويات من نوع (LD3- AKE)، مع ضرورة الالتزام التام بمتطلبات وسائل النقل الواجب إتباعها عند استيراد اللحوم ومنتجاتها إلى المملكة الواردة في قرار وزارة التجارة والصناعة رقم (١٢٢) وتاريخ ١٦/١/١٤٢٢هـ.
٢. اعتباراً من نهاية المهلة الممنوحة لمستوردي اللحوم المبردة بتاريخ ٢٠/٧/١٤٢٢هـ، فإنه لن يتم فسخ أي رسالية لحوم مبردة ترد ويتضح أنها مخالفة للبند رقم (٦/٢/٨) من المواصفة القياسية الخليجية (م.ق. خ رقم ١٩٩٨/٩٩٧م لحوم البقر والجاموس والضأن والماعز المبردة والمجمدة) والذي ينص على (ألا تزيد درجة حرارة اللحوم المبردة أثناء النقل على $(-٥ \pm ١)^\circ\text{C}$).
٣. التأكيد على المستوردين بضرورة الالتزام التام بتأمين سيارات مبردة لنقل اللحوم المبردة من الحاويات إلى مستودعات المستورد.
٤. الالتزام والتقيد التام بمتطلبات اللوائح الفنية والمواصفات القياسية المعتمدة الخاصة بالأغذية.

مقدرين تجاوب الجميع وتعاونهم في سبيل المصلحة العامة وحفاظاً على صحة وسلامة المستهلك

والله الموفق ،،،

Yousf-Conformity-Dep-300



(Appending public notice requiring chilled meat importers to meet the technical regulations requirements and the approved standards for transferring and handling chilled meat products)

Saudi Food & Drug Authority (SFDA) Food sector issued a public notice number (740) on 13-7-1433 AH corresponding to 3 June 2012, with regard to the outcome of the meetings between SFDA officials and Saudi Arabian Airlines (SAA) cargo officials. There are some technical obstacles in providing auto-refrigerated containers with built-in compressors for chilled meat transferred by air. SAA pledges to provide equipment necessary to regulate the temperature inside the chilled meat containers by using thermal insulation. Also, in the near future SAA will conduct and prepare the scientific and technical studies required for these containers to facilitate transfer of chilled meat from the exporting country to Saudi Arabia. The findings of these studies will be submitted to SFDA later. Therefore, to serve the public interest, safeguard consumer's health and safety, to spare the loss of national capitals, and to avoid rejecting the entry of imported products, SFDA, acting upon the justifications provided by SAA, would like to notify the following to all the concerned chilled meat importers:

1. Temporarily, (LD3-AKE) containers shall continue to be used for transferring chilled meat, provided that the transportation requirements for meat and meat products imported to KSA are met as stipulated in **MOCI directive number (123)** on 16-1-1422 AH corresponding to 10 April 2001.
2. As of the deadline (20-7-1433 AH corresponding to 10 June 2012) issued to importers of chilled meat, any chilled meat consignment found incompliant with **GS (1998-997) article (6/2/8) entitled (chilled and frozen beef, buffalo meat, mutton and goat meat)** which states that "chilled meat temperature during transportation shall not exceed $(0.5, \pm 1) C^{\circ}$ " will not be released.
3. All importers shall be committed to providing refrigerated vehicles for transferring chilled meat from the containers to the designated warehouses.
4. All importers shall be fully in compliance with the approved food technical regulations and standards.

Your cooperation is appreciated.